

Call for Expressions of Interest (**English below**)

Accountability Advisor (m/w/d) mit gelebter Fluchterfahrung

Das Netzwerk Fluchtforschung e.V. ist ein multidisziplinäres Netzwerk von Wissenschaftler*innen, die sich mit Flucht und Asyl aus verschiedenen Perspektiven befassen. Um eine inklusive und gerechte Struktur innerhalb des Netzwerks zu fördern, suchen wir eine*n Accountability Advisor mit eigener Fluchterfahrung. Diese Position soll sicherstellen, dass partizipative und dekoloniale Prinzipien in der Arbeit des Netzwerks verankert werden.

Die ausgewählte Person soll bei der Ausgestaltung der Aufgabenbereiche aktiv mitwirken. Das beinhaltet zum Beispiel die folgenden möglichen Aufgaben und Verantwortlichkeiten

- Unterstützung in der Entwicklung von Strategien zur Stärkung der Teilhabe von Personen mit gelebter Fluchterfahrung im Netzwerk, insbesondere bei der Netzwerkkonferenz (September 2026 in Hildesheim)
- Beratung des Vorstands und der Mitglieder zu diversitäts- und diskriminierungssensiblen Arbeitsweisen
- Monitoring und Evaluation der Netzwerkarbeit im Hinblick auf Inklusion, Gerechtigkeit und Machtverhältnisse
- Ansprechpartner*in für Mitglieder mit Fluchterfahrung sowie Vermittlung von Anliegen innerhalb des Netzwerks

Anforderungen

- Erfahrung in der Arbeit mit zivilgesellschaftlichen Organisationen, Wissenschaft oder Advocacy-Arbeit
- Kenntnisse und Sensibilität für diskriminierungs- und machtkritische Ansätze
- Fähigkeit zur Moderation und Vermittlung zwischen verschiedenen Akteursgruppen
- Eigene Fluchterfahrung und Interesse an Fragen von Flucht, Asyl und Inklusion
- Gute Deutsch- oder Englischkenntnisse; weitere Sprachkenntnisse sind von Vorteil

Arbeitsmodalitäten

- Umfang etwa 10 Stunden pro Monat / flexible Zeiteinteilung und remote
- Vergütung auf Honorarbasis, 40,- EUR/h
- voraussichtlich Oktober 2025-September 2026

Bewerbung

Interessierte Personen mit Fluchterfahrung werden gebeten, eine kurze Bewerbung mit einem Motivationsschreiben und Lebenslauf bis zum **30.09.2025** an info@fluchtforschung.net zu senden.

Betreff: *Bewerbung Accountability Advisor – [Ihr Name]*.

Bewerbungen werden **laufend** gesichtet, bis die Position besetzt ist; frühzeitige Einsendungen werden ermutigt.

Datenschutz:

Ihre Angaben werden ausschließlich zum Zweck des Auswahlverfahrens verarbeitet und anschließend gemäß den gesetzlichen Vorgaben gelöscht.

Call for Expressions of Interest

Accountability Advisor (f/m/d) with lived experience of displacement

The **Netzwerk Fluchtforschung e.V.** (German Network for Refugee Research) is a multidisciplinary network of scholars working on displacement and asylum from various perspectives. To foster inclusive and equitable structures within the network, we are seeking an **Accountability Advisor** with their own lived experience of displacement. The position will help ensure that participatory and decolonial principles are embedded in the network's work.

The selected person will actively shape the scope of the role. This may include, for example, the following responsibilities:

- Supporting the development of strategies to strengthen the participation of people with lived experience of displacement within the network, especially at the network conference (September 2026 in Hildesheim)
- Advising the executive board and members on diversity-aware and anti-discrimination practices
- Monitoring and evaluating the network's activities with regard to inclusion, equity, and power dynamics
- Serving as a point of contact for members with displacement experience and facilitating the communication of their concerns within the network

Requirements

- Experience working with civil society organizations, academia, or advocacy work
- Knowledge of and sensitivity to anti-discrimination and power-critical approaches
- Ability to moderate and mediate between different stakeholder groups
- Own lived experience of displacement and an interest in issues of forced migration, asylum, and inclusion
- Good command of German **or** English; additional languages are an asset

Working arrangements

- Approximately 10 hours per month / flexible schedule and remote work
- Freelance contract, €40/hour
- Expected term: **October 2025 – September 2026**

Application

Interested individuals with lived experience of displacement are invited to submit a short application including a statement of motivation and CV until **September 30, 2025** to info@fluchtforschung.net.
Subject line: *Application – Accountability Advisor – [Your Name]*.

Applications are reviewed **on a rolling basis** until the position is filled; early submissions are encouraged.

Data protection

Personal data will be processed solely for recruitment purposes and deleted in accordance with legal requirements.